

Analysis of *Al-ri'ayah* in the Family and Its Effects on the Family Intent and Performance and Welfare in order to Realize a *Sakinah Mawadah Warahmah* Family in Urban Areas of East Kalimantan Province

Based on the conclusions and summary of this dissertational study, an abstract of the study can be made as follows:

The present study analyzed the effects of *al-Ri'ayah* in the family on the heads of household's intent and the family performance and welfare in the East Kalimantan Province's urban areas of the City of Samarinda, the City of Balikpapan, the City of Tarakan, and the City of Bontang. Respondents of 108 heads of households were assessed for five years (2008–2012). The analysis used a quantitative *syar'i* approach supported by qualitative *syar'i* and *kasyf* (intuitive) analyses.

Results of the quantitative *syar'i* analysis indicated that *al-Ri'ayah* in the family had a significant positive effect on the intent of the head of household and the family performance and welfare. The intent of the head of household had a significant positive effect on the family performance and welfare. The family performance had a significant positive effect on the family welfare. The dominant indicators were *amanah* (trustworthiness), worship, income, and the maintenance of offspring (*hifzunnasl*).

Results of the qualitative *syar'i* and *kasyf* (intuitive) analyses of the aspects of *al-Ri'ayah* in the family showed that the intent of the head of household and the family performance and welfare were based on the words of Allah the words of the Prophet. Zadjuli's theory or model of Islamic poverty and prosperity could be used as a measure to distinguish between *mustahiq* and *muzakki* in urban areas of East Kalimantan Province. Results of the study showed that in the last five years there was a reduction in poverty and an increase in prosperity. Additionally, it was known that 69.44% of the families were categorized as the poor (*mustahiq*), and the remaining 30.55 % of the families in the urban areas of East Kalimantan Province were categorized as the wealthy (*muzakki*).

Overall, the general conclusion of this study was that *al-Ri'ayah* in the family had a significant positive effect on the intent of the head of household and the family performance and welfare. The intent of the head of household had a significant positive effect on the family performance and welfare. The family performance had a significant positive effect on the family welfare. Results of this study corroborate and modify the theory of Ibn Khaldun in Chapra (2001), and support the theory Thabrani (2005), Ghazali (2008), and Zadjuli (2006a) and (1999a). This study also demonstrated that the family life in the urban areas of East Kalimantan Province has implemented *syariah* based on the verses of the al-Qur'an and the Hadiths of the Prophet. However, the number of poor families (*mustahiq*) remained (twofold) greater than that of the wealthy families (*muzakki*). Therefore, it could be concluded that the family life has been implementing *syariah* but not *kaffah* (whole).

Keywords: Al-ri'ayah, intent, performance, welfare, kaffah

ملخص البحث

تحليل الرعاية لدى الأسرة وأثرها في الرغبة وروح العمل ورفاهية الأسرة في تحقيق الأسرة السعيدة في المناطق المدنية بمحافظة كالمنتان الشرقية

يستخلص بموجب نتائج هذا البحث و خلاصته في هذه الأطروحة ما يلي :
تهدف هذه الدراسة إلى تحليل أثر الرعاية لدى الأسرة في مجال رغبة رب الأسرة وروح عمله ورفاهية الأسرة في المناطق المدنية بمحافظة كالمنتان الشرقية. وهي سامرندا (Samarinda)، وبالكابان (Balikpapan)، و تاراكان (Tarakan)، و بونتانج (Bontang). والعينات التي تمّ تحديدها للبحث هنا ١٠٨ أشخاص من أرباب الأسر التي قد تم تقييمها في غضون السنوات الخمس (٢٠٠٨ – ٢٠١٢)، ويُستخدم لتحليل هذا البحث المقاربة الكميّة الشرعيّة مدعومة بالتحليل الكيفيّ الشرعيّ والكشفيّ / الحدسيّ .

و ينتج من التحليل الكميّ الأنف الذكر أن الرعاية (القيادة) لدي الأسرة لها أثر إيجابيّ بالغ في رغبة رب الأسرة وروح العمل ورفاهية الأسرة ، ورغبة رب الأسرة لها أثر إيجابيّ بالغ في روح العمل ورفاهية الأسرة . و لروح أعمال الأسرة أثر إيجابيّ بالغ تجاه رفاهيّة الأسرة ، و أكثر المؤشّرات سيادة هي الأمانة و العبادة و الدخل الأسري وحفظ النسل ، و تشير الديناميّة الرعاويّة لدي الأسرة و رغبة رب الأسرة وروح الأعمال ورفاهية الأسرة في السنوات الخمس الأخيرة (٢٠٠٨ – ٢٠١٢) إلى إّتجاه ينزع إلى تزايد .

وُبنّى نتائج التحليل الكيفيّ الشرعيّ و التحليل الحدسيّ الكشفيّ في مجال الرعاية لدي الأسرة و رغبة رب الأسرة وروح الأعمال ورفاهية الأسرة على قول الله سبحانه و تعالى و الحديث النبويّ الشريف على صاحبه أفضل الصلاة و السلام ، ويمكن قبول نظريّة الخط الفقريّ و الخط الرفاهيّ الإسلاميّ وأنموذجه لجزولي معيارا للتمييز بين المستحقين والمزكين في المناطق المدنية بمحافظة كالمنتان الشرقية ، و تشير هذه الدراسة إلى أنه قد حصل في السنوات الخمس الأخيرة التقلص الفقريّ و التزايد الرفاهيّ وتبدّى فيها أيضا أن ٦٩,٤٤ % من مجموعة المستحقين والباقون منها ٣٠,٥٥ % من مجموعة الأسر القاطنة في المناطق المدنية بمحافظة كالمنتان الشرقية وهي من ضمن مجموعة المزكين.

يمكن التوصل إلى الخلاصة العامّة في هذه الدراسة تكامليًا أنّ رعاية الأسرة لها أثر إيجابيّ بالغ تجاه رغبة رب الأسرة ، و روح الأعمال ورفاهية الموظفين . وروح أعمال الأسرة لها أثر إيجابيّ بالغ تجاه رفاهيّة الأسرة . و تساند الدراسة و تعدّل نظريّات ابن خلدون في شابرا (٢٠٠١) و تساند نظريّات طبراني (٢٠٠٥) و الغزالي (٢٠٠٨) و الجزولي (٢٠٠٦) و (١٩٩٩). و كما تبرهن الدراسة أيضا على أن مسار الحياة الأسرية في المناطق المدنية بمحافظة كالمنتان الشرقية قد قامت بإنفاذ الشريعة الإسلامية النابعة من الذكر الحكيم و الأحاديث النبوية الطاهرة في حيّز الواقع إلا أن عدد الفقراء المستحقين لم يزل أكثر حجما من عدد الأغنياء المزكين، فيُستنتج لذلك أنّ حياة الأسرة قد قامت بتطبيق الشريعة الإسلاميّة و لكن لم تكن على أحسن وجه. الكلمات المفتاحية : الرعاية ، و رغبة ، و روح الأعمال ، و رفاهيّة ، و كفاة.

RINGKASAN

Analisis *Al-ri'ayah* dalam Keluarga dan Pengaruhnya